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INTERVIEW IV 

DATE: August 25, l 97l 

INTERVIEWEE: J. J. (JAKE) PICKLE 

INTERVIEWER: JOE B. FRANTZ 

PLACE: Congressman Pickle's office, Federal Building,
Austin, Texas 

Tape l 	 of 1 

F: 	 Mr. Congressman, were you involved at all in the 1956 convention and 

what went on there? Now, we have on tape already the effort to hold 

the Texas delegation and the Shivers versus Rayburn-Johnson fight. 

But Johnson was kind of a dark, dark horse there. 

P: 	 Yes, he was, though he had won the May delegation ffght to go to the 

national convention, his possibilities as a presidential or a vice 

· presidential nominee were remote -and not very practical. 

I was not involved in that 1956 campaign. 

F: 	 You anticipated that this was going to be a Kefauver versus Kennedy 

fight? 

P: 	 I'm just not knowledgeable. I can't recall. I was actually involved 

with Governor Price Daniel and his campaign as governor. We had been 

in a hard _campaign both in the spring and then in the runoff election. 

At that time, the runoff was into July, and we therefore had been 

interested in the state campaign. and not in the precinct elections. 

So we were not involved in the Dallas convention, and we weren't 

involved with the national convention, as such. 

We found ourselves in a very awkward position after that 
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election. When the governor had been elected as Governor Daniel, we 

were going to the state convention and we didn't have control of the 

delegation. That's another story, believe me, all unto itself. But 

I, working with the Daniel forces, was involved in the state election 

con­and I therefore was not a delegate to, nor did I go to the national 

vention. So therefore I don ·'t really know ~hat they thought were the poss­

ibilities, except that Johnson led the delegation, and it in effect gave 

him the control of the Texas delegation forces for 1956 and 1958. 

I really don't think it was much of a fight between Kennedy 

and Kefauver. Mr. Johnson, as I recall it, actually had put up 

Jack Kennedy's name as the [vice presidential nominee]. 

F: 	 He threw the Texas delegation to Kennedy. 

P: 	 That is cor rect . . 

F: 	 To the surprise of a l ot of sout herners. 

P: 	 Yes, that is correct . 

F: 	 But you're not in the middle of all t hat? 

P: 	 No. I don 1 t thin k it was an anti - Kefa uver as much as he just t hought 

Kefauver was too much middle-ground , midd le-part of t he country, and 

he r eall y t hought that Jack Ke nnedy had more possibilities, that he 

wa s young and a new fac e . Therefore he just pushed him instead, and 

came within an inch of doing it. 

1 may recall this incorrectly, but I believe t hat John Connally 

perhaps nominated Kennedy fo r that. 

F: 	 We ' 11 have to check on that. 

P: 	 I' m not sure. All t hings consi de red, t hat would be an in terest i n ~ 

recollect i on, wouldn't it, if that were so? 
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F: Yes. That's worth checking out. 

As you come down toward 1960, did you get a sort of feeling that 

you may have a presidential candidate on your hands, or was this 

played low key? 

P: It wasn't played low key in the sense that everybody talked in hush­

hush terms. Mr. Johnson was very definitely the strongest legislator 

on the American scene. He had proven his ability working, with Speaker 

Rayburn,to get billsthrough which Congress had never been able to pass. 

The 1958 Civjl Rights Act, the first major civil rights acts of any kind 

were accomplished because of his insistence to the President that 

this be done. On every legislative front his imprint was placed. So 

he had to be considered as the ablest and the strongest man in the 

United States · Congress. Now when you have that kind of reputat ion 

and there are no proven leaders for the nominee, you have to be one 

of the persons to be considered. But nobody really thought that it 

might come about because of t he geography more than anything else. 

The re was a good campai gn being revved up between Senat or Kennedy 

and Senator Humphrey. Mr. Johnson was just sort of an alternative. 

F: As far as you know, he never considered going into primaries? 

P: No, not at all. I don't think so. Oh, I think some had mentioned, 

11 00 you want to, 11 but at that point he did not want to be, did not 

choose to be, refused to be; and instead though, quietly worked with 

his section and his region who would prefer to be with him just 

instinctively [more] than they would with, we'll say, Senator Humphrey or 

Kennedy. It was for that reason that he was encouraged by a lot 
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of these southern blocs and some midwestern states to get in and 

make a pitch for it, because he was such a strong man. I don't 

think anybody doubted that he was the most effective man on the 

American scene at the time, so far as knowing ·Congress and how to 

get laws passed, and how to be a top administrator. So there was 

a quiet 	movement all along to get-­

F: 	 Were you doing anything? 

P: 	 No. Except that I was then serving as executive director of the 

St ate Democratic Executive Committee under Governor Daniel. Then 

Senator Johnson and Speaker Rayburn had a general understanding 

that they would go together at the convention and try to present a 

united front and to get as many other states as they could. 

Governor Daniel was a popular governor with the various state 

governors. He had been a U.S. senator, and he and Mr. Johnson 

were good fri ~n ds . There was a good working relationship between 

t he three of them : t hat is, Rayburn, Johnson, and Daniel. 

F: 	 Dan i el t ho ugh was i n no sense a John son protege, was he? 

P: 	 No. Not at all. I think Mr. Daniel went to Washington without 

bei ng a pro or an an t i-Johnson man , he just knew him and was a friend 

of him, and that was about it. But I think when he got there, Mr. 

Johnson 11 took care of him. 11 That is, he helped him on committee 

assignments, he introduced him to key people. Every time they had 

a meeting or council of any kind, Senator Daniel was involved in 

it. I think there developed ·a very strong fondness and respect for · 

each other, and that ripened into an abiding friendship tha t showed 
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itself when he came back and served as governor. Because in many, 

many instances when something came up that affected both state and 

federal relationship, before Governor Daniel took action, he would 

talk to Mr. Johnson to see if there was general agreement about what 

we, as a state, were to do and how to do it. This included conven­

tions; this included appointments; this included policy positions. 

So there was a good relationship. 

Therefore· when we got ready to go to the Los Angeles convention, { 

our state commHtee was united. We were able, through our conventions (..o 

in the early part of that year, to get delegates who would be pledged 

to support our nominee. We agreed to vote under the unit rule in those 

days. We knew that we would support Mr. Johnson as favorite son. 

The delegates were almost a hundred per cent united in their efforts. 

So we went as a body united ~o get something done at Los Angeles, 

and there was good spirit and good planning on it. 

F: But you didn ' t really go out t here as a part of the Johnson team . . 

You went out there as part of the Texas delegation. 

P: No, not exactly. Mr. Johnson . wanted me to go and asked me specifi ­

cally to go, and to help at the convention. Actually, I was the 

director for the state Democratic committee. And I went to Los 

Angeles as director or coordinator more or less in charge of the 

Texas delegation; that is, I was placed over in the hotel with the 

Texas delegates, and was supposed to look after the Texas delegates. __ J 

F: What was that? The Biltmore? 

P: No, that was the New International Clark, a fourth or fifth rate 

hotel. I will not say it was a flophouse, to use polite terms, but 
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it was a hotel that had seen better days thirty years before. 

F: It was not a luxury hotel. 

P: They gave us that hotel, they said, because we insisted, being 

one of the strongest delegations coming to the convention and 

being a state represented by a candidate for the nomination, that 

we were due the consideration of having a hotel near the hotel conven­

tion headquarters which was the Biltmore. So they gave us the 

New International Clark, which was two and a half to three blocks 

from the Biltmore. But it was an old, dilapidated, horrible hotel~ · 

dark, dingy; the beds swayed; the tubs were iron-stained with marks 

of constant sulphuric acid dripping; the faucet had the small pipes 

where when you turned on the water it went nearly straight out instead of 

down; we had wooden shutters that fluttered when you had any kind 

of a breeze. Many of our delegates came in and took a look at it 

and just we_pt because they we.re such poor accommodations. · Now, Governor 

Daniel and Mr. Johnson and Mr. Raybu rn all stayed over at the 

Biltmore. They had to be rig ht there. 

F: They were first-class citizens. 

J: So, they were first-c l ass .and we were second and third-class citizens. 

But I must hand i~ to our delegation. They for the most .part took a 

look at this and said, 11 Well, we'll show 1 em. 11 And they just hunkered 

up and took it. They then began to laugh about it. We had so much· 

fun thinking about what horrible accommodations we had that we all 

accepted it and entered into it. I'm telling you, it wasn't just
I 

improper accommodations, they were j ust unbelievably horrible . 
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accorrmodations. And we said then, and I guess it was a fact, that 

we suspected that the Kennedy campaign · managers, Larry O'Brien and 

Dick Maguire and the rest of them, perhaps Bobby [Kennedy], just 

flat consigned us to the New International Clark. 

F: I imag ine the hotel itself was a little overpowered by having a big 

group like that come in. 

P: I think they had lost their power, or feeling for having power over 

power, thirty years before. But it was terrible. But the group 

did operate closely. 

So what I did over there--I got them all located, I knew where 

they were, we got their passes, their credentials, we'd hold caucuses 

there at the International Clark, and then go over to the Biltmore. 

My job was taking orders or instructions from the Biltmore, Mr. 

Rayburn, Mr. Johnson, Governor Daniel. And then saying, 11 i·Je need 

this state worked on. ~Jho can you contact over here? 11 And we kept 

feeding information in from ou r offices in the New Clark to the 

Biltmore headquarters, which inside was operated primarily by John 

Co nnally , and I think they had Jim Blundell. 

F: 1 dori't know Ji m Blundell. 

P: 1 also think Bobby Baker, at that time, was there. Jim Blundell 

was a PR man in Texas and is now in Washington. Culp Krueger, 

Earl Cocke from Georgia, Judge Bob Hall of Dallas, John Singleton 

of Houston. But our group over at the New Clark tried to put as 

much muscle as we could into our organization. We had a very 

interesting and fun time, but we also had a good organization. 

F: Let's go back a second. Just a short time before the convention, 



LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh

' • 

PICKLE -- IV -- 8 

John Connally had opened a Johnson for President headquarters in 

Washington late in the game, as such things go. 

P: Yes. 

J: Had you done the same thing here? 

P: No, He hadn't. But we, our state delegation, had already voted to 

support Mr. Johnson for favorite son. We were already committed, 

and we were already at work from here, but we were not advertised. 

There wasn't any point in proclaiming a Johnson headquarters, so 

we didn't operate as such. And actually Mr. Johnson did not want - ( 

to be identified as a candidate. He felt that the best thing was 

to go to convention as a man who was not seeking it, who was not 

an official candidate, and yet \vho would be 11 available 11 if prevailed 

upon, and yet quietly try to have as much commitment as he could. ( 

So we didn't have a headquarters here. At least I was not involved 

through the state committee, except we were already committed and 

we were already at work and organized for it. 

Now that convention at Los Angeles--! think an interesting thing 

to remember is that the Kennedy group was not anxious to help our 

causes, and tha t 's understandable . So we got bad accommodations. 

Secondly, we tried to get extra passes and badges to get people 

inside the convention, and we couldn't get them. Normally, you 

could pi:ck up a handful, you can pick up twenty-five or fifty extra 

badges one way or another, so your workers and others can get in on 

the floor. The Kennedy forces were so tight about it they wouldn't 

~ive us any extra badges, or just a handful, just a pittance. That 
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made us furious. We had charges in the paper and over the radio 

interviews that we were being discriminated against. People who 

were in Los Ange·1 es who would hear about it and read about it said, 

"Oh, that's terrible," but that didn't make any difference to the 

people who were running the convention because they wanted their 

friends inside the convention hall. So we were faced with the 

orproposttion: how could we get enough people in as delegates, 

if it came our time to Hold a demonstration, we needed bodies, and 

we couldn't do it because we didn't have the passes. 

So we literally had to resort to what we called the underground 

movement. We had to literally smuggle people in on the convention 

floor. Do you know about that? 

F: 	 No. 

P: 	 This t ook quite a lot of cooperation on the members' part. Adele- . 

gate woul d go inside the co nvention with a regular badge. Once we 

got ins ide, one man woul d col l ect half a dozen badges from delegates, 

put t hem in hi s poc ket , and he' d go out the door and put the badges 

on sqmebody else. Then they 1 d come in. They~ d say, "Well, that's 

fine. 11 But when yo u do that dozens of times, that means somebody, 

mainly me at that time, at different times, had to go back and forth, 

back and forth, and I'll bet we must have walked twenty-five miles 

each day trying to walk from way outside to way inside that big 

colosseum . . And the difficulty was that an individual who is at one 

of those national conventions hesitates to give his badge up almost 

as if he would to give up his birthright. He just doesn't want to let 

go of it. Each delegate had to trust the other or trust me or whoever 
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had gotten tt, that we would gather up the badges and we'd go ciutside that 

we'd come back in and get that badge to that person. But we had two 

or three f1 a re-ups where peoples 1 badges were 1ost. One 1ady, whose 

name I won't mention, blessed me out good then and two or three times 

during the -convention. It was a very _spirited and unpleasant 

occasion because we did lose some badges. It was inevitable. Of 

course, we have talked about it now, and we see each other at 

parties and receptions and we hug each other and laugh because it 

was an interesting experience. But that's the odds we were working 

against at the con~ention . 

. F: Were you ever apprehended? 

P: 	 No, not really. I guess the doorman understood maybe what was going 


on. All they had to do was account for the badge. But, you see, 


nobody would know the next person by identity, so if you had a badge 


on you were entitled to enter. It just took an awful lot of 11 doing." 


We had to get set for the morning of the demonstration. We had to go1n 

, 

early and stay late to get our bodies in, but we got them there. 

They wondered how in the world did they get so many Texans in on 

that floor. I'll tell you, we started the original underground · 

smuggling movement for delegates, but we got them in there. 

The convention was pretty much set, actually. There was a chance, l 
I think at one point, that two or three of the states had come over 

to Mr. Johnson, but the Kennedy forces had been into these primaries, 

had gone into the states, they had their people organized on the 

floor. They had just done their homework, and they were a highlj 
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professional group who knew what states wanted what, and they had 

made their dea1 s vii th them. It was very, very difficult to break 

the ice. Had we ever stopped the fluod and could have halted the 

steady swing, at one point I think the Kennedy organization would 

nave crumbled. It wouldn't have taken much because, though they 

had a commitment, if they had been forced into a runoff, I think 

then we would have had a very good chance. It wasn't just shooting 

ftsh in the dark from my standpoint. We were geared and ready to 

go, and 	we needed just another hundred votes or two, and we could 

have swung this around. 

f: 	 Do you change opinions after they've already come to the convention? 

P: 	 Not often. You change opinion quite often though when you get in 

ei ther a deadlock or you get into a runoff. That's sort of a new 

ballgame then, becau se a lot of them at a convention make promises 

that they'll give you the votes on the first ball6t. After that, 

with three or four different ca ndidates, you see, a lot of people 

wou ld be free agents. So the real test was, could you have pre­ l 
vented the Kennedy nomination on the first roll call? If so, t hen 

I think we coul d have been into the thick of it. _J 
l remember one incident, just to show you how much tension 

there ·was, because everybody knew that they tho·ught the . Kennedys had 

the votes. And we weren't kidding ourselves, but we had some pro­

mises, had they come across, that we might just have stopped this thing. 

At one stage of the game our delegation was seated, and everybody was 

wondering what was going to happen. There were rumors all afloat 

I 
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that Kennedy wasn't going to get a certain state, or that he was not 

going to sweep it, but rumors were so fast that you couldn't even 

keep up with them. In order to keep spirits alive and going, I 

picked up an afternoon paper that had come out the afternoon before-­

it was one of a half dozen newspapers floati-ng around in Los Angeles-­

and the headlines, of the day before now, said, "Kennedy Loses 

Ground.'' It was a story about some state I think in the Midwest, 

who was being quoted, but it had no bearing really on the actual 

convention vote that was underway at that time, and they were just 

fixing to take a vote, the first vote. 

I took the paper then and just had the idea to have a little 

fun. My group .was sitting around kind of listless. I unfolded 

the headlines and I shoved it out a·t them, and I said: "Look at 

this! Kennedy lases ground!" And they began to applaud, the Texas 

delegation stood up and clapped and whooped and hollered. The · network 

people wanted to know what was going on, and they came running around . 

The next thing I knew I had t he national radio and TV men zeroed in 

on us ~olding the headline, 11 Kennedy Loses Ground!" And that little 

incident came as near unbuckling the Kennedy people as anything did. 

It was just a gag, but they were so much on needles and pins then 

that that type of thing could have happened. It didn't happen. But l 
had we survived the first ballot, we would have been in the middle 

of that ·com1ention fight. __J 

Those of us who were in the delegations and doing the work 

really, though we ~may have worked on individual states and we had some 
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reconnaissance, the real contact work was done by Mr. Rayburn, 

Mr. Johnson, and Mr. Connally, and the people that were funneling 

the information between the other states. We just didn't have / 

enough clout to stop the first ballot result. _J 

F: 	 In a case like that does Mr. Johnson sit in his suite and see people 

as, for one reason or another, they want to see him, or wants to 

~ee them? Of did he, too, go out and buttonhole people? 

For the most part he was in his hotel suite and stayed there. Mr.P: 

R~yburn and Governor Daniel had two key seats on the aisle of our 

delegation row with a walkie-talkie next to them and a phone nearby. 

It was through Mr. Rayburn and Governor Daniel that most of the 

information was fed to Mr. Johnson from the convention floor. 

That's how we kept our contacts. I don't recall that Mr. Johnson 

ever worked the floor or came down there until after the nomination. 

F: 	 So you hold the ballot and the Kennedys have it. What do Y.2J:!.. do 

t hen? 

P: 	 When Kennedy received t he nomin ation and it was official, of course 

everybody in the Texas delegat ion just quit. And we brought things 

to a head and everybody went back to the hotel. 

F: 	 A lot of Texans went on home, didn't they? 

P: 	 Some went home. Some said, "Well, that's it. 11 We were very disap­

pointed because, though we didn't really kid ourselves that we were 

that close, we knew that had we been able to stop the first ballot that 

we might have gotten into this thing. And when it happened we said, 

"That was it, 11 because Mr. Johnson had made it very plain that he 
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wasn't interested, of course, in the second position. Had he taken 

that position, we wouldn't have held any votes because they would 

have just said, "We' 11 vote for you for the vice presidency. 11 And 

had he been a candidate for the vice piesidency, he never would have 

gotten it because the opposition would have been geared against him, 

and I don't think that would ever have come about. So we went on 

home, and for the most pa rt everybody said, "We11 , that's it. 11 

I don't think there's any need for me to speculate what happened 

between that late afternoon time when Mr. Kennedy received the nomina­

tion and the next morning when his [Johnson's] name was placed in 

nomination as vice president. The participants can remember that 

better than I. Most of us really thought it was over with, and that 

was all of it, and we really did not know that this was a possibility 

until early the next morning when we were passed the word that Texans 

should be there for an important caucus just before we went on the 

convention floor. 

F: 	 When you got that word through, you figured that was what it was all 

about. 

P: 	 It had to be. And the word was spread, it was being rumored. 

f: 	 But it was the next morning before you had any educated guesses of 

how things were go~ng? 

P: 	 I remember we went to convention that night and went back to the 

notel, everybody pretty much went their way and weren't doing any 

politicking because, from . that point on it was a matter that was 

being worked out primar~ly by the nominee Mr. Kennedy and his friends 

and with other delegates. There was some casual speculation, and 
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_some were for it, and some were against it. 

F: 	 But you weren't involved? 

P: 	 We, the delegates, were not involved. I don't know anybody in the . 

delegation much that was involved unless Governor Daniel was, and, 

I don't think he was involved until he was called that night or very 

early the next morning. 

F: 	 I haven't gotten there with him. 

P: 	 I've forgotten just when he was called and told there was a possi­

bility of it. 

F: 	 So you're called the next morning then as part of the Texas delega­

tion to get back over there. 

P: 	 That's right. We were informed that we were going to place Mr. 

Johnson's name in nomination as vice president. Everybody agreed to 

work and do something about it. Well, nearly everybody. But of 

course it was a listless sort of group. 

F: 	 Who to l d you? 

P: I don 't remembe r. I imagi ne Governor Daniel advised us that this 

was going to be done . 

f: 	 Johnson di dn 't personally appear befo re you. 

P: 	 No. · I don't remember tha t he did. At that point it was obvious that 

anybody who received the blessings of the president[ial nominee] would 

also receive the selection, because the nominee is entitled to that 

consideration. That was true this year, and probably will always 

be true because they run as a team. So it wasn't so much whether 

we were for or against it. Of course, history knows that this 

decision of Mr. Johnson's was not a popular decision of the Speaker's, 

of Governor Connally, or Governor Daniel. I know that Mr. Rayburn 

was furious about it. He was furious at the Kennedys to think that 
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Mr. Johnson wouldn't make a good nominee, but he was also furious 

to think that Mr. Johnson would give up his powerful majority 

leadership to be a roving ambassador as vice president.. And he 

didn't 	think that that was the thing to do. He did not like it and 

expressed himself in a very sour, firm manner. Connally was even 

more vehement about it because he was personally unhappy with the 

Kennedys, and he sure didn't think that it ought to be done. As I 

recall, Governor Daniel did not like it but reasoned a little bit 

mo re moderate1 y. He' s sort of a moderate person. I think he 

reasoned a little more that it might work out all right. And I 

think he probably recalls that he advised that it would be all right 

to go ahead and accept this nomination. 

The delegation really didn't have very strong feelings. Some 

thought he ought to, some thought he wouldn't, some took it as a 

little bit of a peace offering to us because we were heartbroken. 

F: 	 You did your work as a display of loyalty rather than any great 

enthusiasm. 

P: 	 Yes. I think that is a fair statement. We did get into it more in 

spirit as the nomination was made and as we approached the time 

because some of the labor leaders, some of the more liberal 

delegates, some of the candidates that had been defeated, said, 

"Johnson will make a terrible vi.ce president." This began 

to make us mad so we began to get our fight back, and we began to get 

our spirits. 

F: 	 Part of it is the sheer competitive urge. 
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P: 	 Yes. I don't know whether it would have made any difference because 

when the President said, "We want Mr. Johnson," and his men said, 

"·Okay, 11 then it was a matter of whether the states said, "Let's 

do it. II 

F: 	 Did you go talk to other delegations? 

P: 	 Yes, we moved around as best we could to the delegations. Now, let 

me tell you! · It's not easy to move around and talk to the other 

delegations. People think, by watching television, that you move 

over and talk to one state and then another state. In the first 

place, you've got a huge auditorium that literally has got a 

"mil 1ton11 people tnsi de of it. You can't move. up and down the aisles. 

You can't move about. You couldn't go a hundred yards across the 

convention floor to get to another delegation without just a real 

effort . And when you did, it would take you twenty minutes to get 

back . . So you pretty much had to have your own key person, i.e. 

a person i s assigned t o a delega t ion , or in key places in 

the hall , say , one man wa s a talker and he was to cover four dele­

gati ons within t hat area, and throug h our walkie-talkie we could 

t al k to him. He ' d go and tal k t o the person of the state and send 

a message back, mor e than individuals roaming the floor. We did 

some of that, but you're rather limited in your ability to get 

about. There is little if any maneuverability at a national con­

vention on the floor. It's just not[possible]. Forget it! You're 

in a big mob and that's about all you can do. 

Our delegation was split-on it. Some thought that Mr. Johnso~ ought 
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to take the nomination, some thought not. But our sense of loyalty 

said, "Let's do it. 11 I remember, I think Ronnie Dugger asked me, 

11 Are you going to support the nominee? 11 and I said, 11 You bet. I'm 

supporting the Democratic nominee of president and the vice president. 11 

He was questioning would we, Texas, support Kennedy! I told him, and 

it got quoted in his column that I would do it. I felt that night that 

we had lost the battle--the first night--and that I was going to support 

the nominee. And I certainly knew we were going to when they put 

Mr. Johnson on the ticket. 

But it was an interesting convention. Our delegation had a 

good time, and they worked hard at it under adverse conditions. It 

just shows you again though what happened when, by the decision made 

that Mr. Johnson would take the nomination, when he said that he would 

do it. 

F: 	 Did you ever meet with Mr. Johnson personally at Los Angeles? 

P: 	 Yes. We ' d go into some of t he rooms. At times we'd go over to the 

Bi. ltmore, and in my position I could go in and out of those rooms. 

and get to talk and visit a little bit. But I wasn't 11mixing medi­

cine" on the level that I was any policy decider. Mine was more 

visitation and coordination. Or if we had to plan a big reception 

at the Texas delegation headquarters--we had one room at the Biltmore . 

then--I would have to get a11 our people over there to greet all these 

other people. When Mr. Johnson and Mr. Kennedy had this debate before 

the balloting ever started, the day before, we had to get all our dele­

gation there, and then we had to get them · into the Debate Room. The 

Kennedy people had to get theirs into the meeting hall. Of course, 
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here aga in they had badges and they could fog their people in, and 

then we had to, secondly, smuggle people in again, you know, even 

in the Biltmore. But we got them in the room in big numbers. 

We had a working delegation. We didn't have all the states 

lined up, but our. delegation--every member, nearly, had an assignment 

to work on a certain state or with certain couples. 

F: Who made the assignment? 

P: Primarily I , working with the Governor and the offices in the 

Biltmore. Of course, the leaders were out there earlier. They got 

t here early enough to know where everybody was staying. And each 

one would have assignments. For instance the delegation from Dallas, 

Judge Robert Hall had the Alabama delegation, and we'd keep in touch 

wi th him. Now, the Alabama delegation was out in Los Angeles some­

where, t en miles away. So Bob just stayed with them. And let me 

tell you, he stayed with t hem ! Alabama incidentally is one of the 

states that went with Mr . John son, and stayed with him all the way. 

I think it was a tribu t e to the fac t that they knew Bob Hall, and 

he wen t ove r there, and they trusted him . Alabama didn't feel li ke 

they . had much pl ace to go , and so they just stayed with LBJ a11 the 

way . But that was an example of a delegate being given an assignment 

and de livering. Judge Hall real ly produced. Others had several 

ass ignments and cou l dn't produce, but it wasn't their fault. But we 

made a lot of good friends, and had we gone into a runoff , then I 

think we could have had a payoff .. Just didn't quite ma ke it~ 

F: What did you do after t he convention? Come on back? 

P: Yes. First I tried to pay our bill, and I tried to get money back 
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from rooms that they were charging us and which were not occupied. 

But I had to settle the bill. And I figured that they owed us some 

four to six hundred dollars. I couldn't get them to give us any 

money because they didn't have any money. That's the truth of the 

m~tter. · We threatened to sue, and I even turned the lawsuit over 

later to Lloyd Hand who was an attorney out there then and tried to 

get him to handle it. He had to tell us he didn't think we had any 

chance. They charged you for everything. They would give you credit 

for nothing. That hotel, I think, went out of business about the 

same time we left town. But I stayed over a day or two, just trying 

to mop up, getting things togeth~r, and getting all the files and all 

t~e records. That was the most unpleasant part of the whole thing-­

just mopping up under those conditions. 

F: Li.ke cleaning up after a party. 

P: But r came on back. Now, some of the others left early. 

F: What did you do with the records incidentally? 

P: They're at the State Democratic Executive (Committee] headquarters, 

I'm sure. That's where we brou ght them, and I guess they're still 

there as part of the files now. 

Some of the people left early because they thought it was over 

wttb.. Some were mad and said, "I ain't going out to the Convention 

Ha 11 or have anything to do with it." Some, as soon as he got the 

vtce presidential nomination, flew off. I think Connally went to . 

Nevada or some place, and he had a good pout on. He was very unhappy 

about the whole thing. Mr. Rayburn disappeared. They all just 

broke up. 
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F: 	 Did Mr. Sam become reconciled while he was there, or did he still ... ? 

P: 	 I don't think he was really very happy. He was willing to take it when 

Mr. Johnson said, 11 We 1 11 do it, 11 but not unt i 1 that point. Once LBJ 

said okay, he certainly wanted to be sure that they couldn~t give us 

· the double embarrassment of not t3.king Mr. Johnson, so he was pushing 

for it at that point. He began to se~ though that there was a reason 

for H. 

All of this just shows, again, that Mr. Johnson, when he accepted 

the V.P. nomination, he had smarter judgment than all of us, because 

he recognized that this had potential. He had lost the presidency,. and 

he knew his job as majority leader would not be the same. And if he 

stayed as majority leader, he 1 d be in the position perhaps of feuding 

with the new administration itself, or choosing what he wanted to 

push and what he didn't. That would have put him in an awkward spot, 

so really it was better, and he knew that. 

Many of us were feeling our emotions. All of us like to say, 

a 1 ot of us, 11 We thought it was a11 right, and we pushed for it. 11 

That 1 s not true. I honestly can say that I think I was one of the 

few who thought it was the thing to do; at least I was willing to 

·' 	 accept it, and said so to Ronn~e Dugger. The leadership though did 

not easily accept it and were not happy. But they became happy and each 

week as it went by got happier about it, and accepted graciously, 

and then put spirit in it. 

f: 	 What did you do during the campaign? 

P: 	 I was with the State Democratic Executive Committee . . By and large 

we took care of our state; that is, we would go into different parts 

of Texas holding rallies. We 1 d hold elections. Our problem was to 

1 
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get out the vote as much as anything because if we could do that, 

we could carry Texas. It wasn't easy, though, in those days to 

carry Mr. Kennedy in Texas. ~J 
F: The teligious issue was real in Texas. 

P: You bet. Until Mr. Kennedy came to Houston and held that debate. 

f: Did that clear the air as much as it seemed to? 

P: Yes, I think it did. It was the first time they had ever had, I 

suppose, a presidential debate or interview on the Catholic religion 

the i's sue. You see, Mr. Kennedy was being interviewed by various 

mtnisters. It wasn't just part of a program; it was the program. 

P: It wasn't a set-up. 

P: l don't remember ever in the hi story of the country where you had a 

nationwide television broadcast on one subject: could you trust a 

Catholic as president! He answered the questions forthrightly, gave 

them positive answers. And though you would see him and you'd say, 

"Well, I don't bel i eve him , 11 you had to know that's v;hat he said 

because you saw hi m bei ng i nterv i ewed. He gave straightforward 

answers, and he was quick , and he was able. This satisfied a lot of 

people, at least in Texas . It didn't make them happy, but it erased . 

a lot of prejudice. It gave us a chance to go to work then. And it 

took that. That was an interesting story. 

f: Why did he do it in Texas? Do you have any idea? 

P: No, I'm not sure. Except there was ~ome kind of ministerial conven­

tion being held in Houston at the same time he was there, and it was 

kind of a logical thing. If I remember rightJ Mr , Lloyd Hand was one 

of the representatives in Houston. You see, Lloyd Hand had come from 

Houston, that was his home. He was on Mr : Johnson's staff for many years, 
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and he 	 was sent to Houston as an advance man and he completed 

arrangements for the broadcast. I think he arranged it originally; 

at l east Mr. Johnson and the Kennedys thought that this would be an 

interview where religion would be one of a number of topics discussed. 

Befo re 	the arrangements were finished up, by negotiations going back 

and forth, it was finally decided that this would be an hour program 

almost 	solely on this one issue. As I recall it, Mr. Johnson got very 

unhappy 	 about it, and he expressed himself strongly to Mr. Hand and 

told him he thought this was a bad mistake. But by that time, Uoyd 

had been given clearance by different ones to go ahead and proceed 

and he 	 had set it up, and they had to go ahead with it. I know because 

Lloyd Hand came to Austin and asked me about it, and how to handle it~ 

I told 	him I thought he had done right, i.e. had carried out orders. 

F: 	 But they coul dn 't withdraw . 

P: 	 No . It had to be held. Mr . Johnson was not happy about it, and 

berated Lloyd abo ut the arrangemen t of it; thought that Mr. Kennedy 

would be very un happy . But the broadcast was held, and actually had 

as much to do with the election of John Ke nnedy as president as any 

other one t hi ng that happened, not just in Texas but i n t he whol e 

country, because this wen t all over the United States. It was an 

hones t , strai.ghtfo rward answer of a man who said, "Here's my posi­

ti:on, and this is what I 1 ll do." And people, in a sense of fairness,. 

[thought] "I believe that's ri ght." So the Catholic issue got to be 

l ess of a probl em from that point on. It was al ways a problem because 

of the Bapt ists. 

F: 	 Who was calling the shots in Texas on who went where? You all 
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were fanning out over the state and drumming up your crowds and 

so forth. ~ho decided? 

P: Primarily Governor Daniel. Of course by that time Mr. Johnson was 

covering all of the United States. I don't remember what Mr. 

Connally was doing at that point; I think he made a few appearances. 

He finally got in right at the last and helped, as I recall it, but 

t'rn not sure. But .he wasn't operating from the State Democratic head­

quarters. Governor Dan­ iel more than anybody had the job of the campaign. 

Now, we did set up headquarters here, you know, and I then went 

over and took part of the headquarters' office here with others 

like Bill Moyers and people who came in here to set up the campaign. 

We had headquarters over at the Littlefield Building. We were 

maintaining our contacts not only in Texas but in the neighboring 

states. But we with the state committee fanned out all over the state and 

had our meetings in different places, particularly when Mr. Johnson 

came down and made several appearances in the state. He made four 

or five in one and a half days, and this got the state moving. 

We didn't car~ it but by abou t forty thousand Votes. It was that 

heated and · that close. So it took a lot.of work to · carry Texas. 

F: What happens to Jake Pickle's business at a time like that? 

P: You just absorb-­

F: Do you suspend, in effect, your other clients, or do you ·have enough 

staff that they can go on in their direction, ­ or is ~ this it? Total. 

P: That's it. Total! You have about a fifteen to sixteen hour day of 

dedication to that job under those conditions. I was working for 
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th e state committee but I also had a public relations agency at the 

same time. I didn't do ~ snapping finger's worth of business 

during those days. No way to! I just pitched in because the 

Governor said we ought to do it, and I was on his staff and not 

Mr. Johnson's st aff, but wi.th a lifetime relationship with Senator 

Johnson r sure wanted to do my part. So I just gave in and 

gave full-time on it without pay. I was just receiving what help 

I _got from the state committee and that was it. Mr. Johnson was 

mindful of that, artd h~ remembered it afterwards. 

F: Did the Governor and the vice presidential candidate pretty well 

see eye-to-eye on campaign tactics in the state? 

P: Yes. He we re not trying to second-guess what ought to be done. 

He were just trying t o help. So the headquarters in the Littlefield 

Bu il ding would say we oug ht to do these things and asked us can 

we do t his , and cou ld we set up. And the Johnson people and our 

peopl e we re much the same . 

F: Did the Kennedy peop1e pretty well leave Texas to the Johnson­

Dani el group ? 

P: Yes, th ey did. 

F: They didn't try to r un it? 

P: !lot at a11 . They reasoned t hat r1ir. Johnson had to carry his own 

state and was in a far bett2r position to do it than they could. 

They were just hoping that he could. Actually Mr. Johnson, because 

of his leadership and because of his strength, carried this great 

bloc of the sou t hern states without which Mr. Kennedy would never 
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have gotten in the White House. So it turned out to be a good · 

gamble 	 for President Kennedy and a good arrangement for then 

Senator 	Johnson. Nobody knew just how it would work~ but it sure 

worked 	that way. _j 
F: 	 Do you have any fosight into John Connally becoming secretary of 

the navy? 

P: 	 No, I do not. I think that was something handled between Mr. 

Johnson and President Kennedy. I do not. 

F: 	 Were you involved at all in Johnson's sort of advocacy of Henry B. 

Gonzalez. for congressman? 

P: 	 You mean when he ran for Congress? 

F: 	 Yes, the first time. You know, they brought in Cantinflas. 

P: 	 Well, I r emember something about it. Mr. Johnson wanted very much 

to see Mr. Go nzal ez el ected, offered him all the help he could. 

Mr. Gonzal ez had sure deli vered for him in San Antonio during the 

·el ect ion , and he wanted t o return. the favor, and he had a personal 

fondness for Henry. So he went to San Antonio. I had t his connec­

tion: Cli ff Carter , I think, called me one day and sa i d, "Now, 

what can we do in San Ant onio? L~e want to help Henry Gonzalez.'' 

He wanted to know my ideas on what kind of a campaign or party or 

speech we could make and so forth: "What could we do about it?" 

Cliff said, "If you were doing the promotion, what ~JOuld you do?" 

This was before Cantinflas came down. I reasoned that the best 

thing you could do for Henry was to show your personal affection 

for him more than just appearing at a political rally. 

su~gested what he could do: Mr. Johnson come down 

I 
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and go to Henry's home and have a little rally or a 1ittle personal 

visitation there. Now I reasoned that the Mexican-American persona­

· 1 i t y would say, 11 He came to mi casa, 11 mi casa su casa. But Henry 

didn't have a home ~r yard or place at that time that really would 

be big enough or located right. So, as I recall it, Mr. Johnson 

then went to Henry's brother's home. He was a doctor or some offi­

cial there. So he [Johnson] did that. He we~t down and paid a per­

sonal call at his home which I think put an edge to people in San 

Ant onio; that is, they just thought and I think it was a good thing 

to do, personally a tribute to Henry, as well as offering him help 

politically. Then he appeared with him on the platform and made a 

speech, and went over San Antonio in the right parts of town at the 

right _hour to show his su ppor t. So he did give Henry a big boost 

and showed Henry that he apprec iated his loyalty. 

Incidentally t hose t wo have been loyal friends. Whenever Mr. 

Johnson wants to go to San Antonio to get anything done, he gets 

in touch with Mr. Henry B. Go nzalez . And if he wanted to get any­

t hing ~yhen he was president , he'd ca11 on Mr. Henry B. Gonzalez~ 

It wasn't easy to locate him. He used to tell Henry, 11 Henry, 

I can get hold of t he Pope a lot qu i cker than I can find you, 11 

because Henry's hours are a li ttle erratic, believe me. He reads 

la te and works late at night. He'll come in late, or he'll work 

from his room. Henry doesn't like to go there in the offi ce 

and be available to every person who comes in who has got every 
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problem, because he's working on other matters, studying and reading 

them. So his hours are a lot different than anybody else's. But 

you're right, Mr. Johnson sure did go to San Antonio and help Henry 

Gonzalez. 

F: Going back a minute, as you know, the special election to fill in 

for Johnson's old senatorial seat got out of hand in one sense with 

that multiplicity of candidates, so that really you couldn't vote 

very intelligently; and as a result we got completely confused. 

Finally it got down to a runoff between Blakley and Tower, and 

Tower won the thing which put the Republicans in the Senate from 

Texas for the first time. Did Mr. Johnson not try to contain the 

candidates? Did he ignore that election completely? 

P: I don't remember what part he really played. 

F: I' m sure he's interested in who his successor is, but I n~ver saw his 

hand anywhere. 

P: He supported Senator Blakley when Mr. Blakley was the nominee very 

much . He supported him. 

F: But in the primary. 

P: The primary, I don't think he took an active part in. I don't , 

believe he took an active part in it particularly. He got along 

with Senator Blakley well and respected and liked him, but I don't 

think he was involved . 

F: Was it anticipated by Governor Daniel or by Senator Johnson when 

Blakley got that interim appointment that he would come out and run 

for a regular term? Did that kind of catch everybody off guard? 
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P: Yes. It's my recollection that Senator Blakley wasn't particularly 

interested in being a candidate. And when he decided he was going 

to be a candidate, it changed a lot of the planning. It changed 

Governor Daniel too, because Governor Daniel had actually appointed 

him originally. He was friends with Senator Blakley naturally 

because Blakley had been a big supporter of his. Governor Daniel 

had to support Senator Blakley, and he · really supported him more . · 

than I guess Mr. Johnson did. I don't remember what Mr. Johnson 

did during that election. 

F: Did you consider running? 

P: Oh, no. 

F: Did you see much of Mr. Johnson during the vice presidential years? 

P: Yes, quite often at the Ranchwhen he'd come home. I didn't have 

any business in Washington really except when I would go up on 

busi ness with the Texas Employment Comnission. I became a commissioner 

and was ap poi nted i n Decembe r ofl9 60 , t hat fall, and then took over 

i n t he f irst part ofl 961. When I 'd go to Was hington I would be 

invited out quite of ten t o his home at The Elms; vJe'd hav e a party 

and rec eption out t he re, or th ey'd have me to the Capitol for din­

ner. \1e' ve had two or three or more 1uncheons in the Capitol right · 

off the Senate floor. The Johnsons were always very kind and 

gracious to me. 

One thing about that man: he will remember favors. You do some­

thtng for ~im or his family, and he'll salt that remembrance away, 

and h~'ll turn around .and he'll do . ten thin gs for ~ou in pay~ent back. 
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Now while he's doing those ten, he may get in a little feud with 

you, and he may fuss at you, and he may cuss at you, and have a 

little po~ t ing spell going on there. But he'll still come back and 

he ' ll do ten times as much for you as you've done for him. There's 

something about him . . I guess growing up as a boy, he was poor and 

he didn't have any acceptance or any means, and I guess he always 

remembered . · You know, he was that way. He was a poor country boy 

from the hil 1 country and when sov1ebody did something nice for him 

or hts family, it t ouched him. 

To give you an example: .He knew that I was working for Governor · 

Dani:el and my loyalty was .with him because I was working on the state 

Democrat ic committee. He al so knew that I loved him and that I was 

really one of his boys that he had picked up and got into the busi­

ness, so to speak . And I do n't think he ever doubted my loyalty and 

love and respect for him . So when he got in the campaign I always 

left whatever I was doing, and I wa s always involved in some way. 

When we went to Los Angeles, I co uld ha ve, I guess, let somebody 

el se ~o to Los Angeles, but he wanted me to go out there to head up 

t he d·frect ion of that delegation . Governor Daniel wanted me to go up 

there as the working head of ·j t. I wasn't . the po1icy head, but I was 

the force that ke pt our people together. So I was pleased to do it. 

When I came bac k from the convention and we got in the election 

here, al t hough I wa s still representing t he state committee, I wen t 

over to t he sta te headquarters . So I wo r ked full time for the committee. 

r didn' t wan t any money, I just put in my ti me. Sff I shaped up the 
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schedule, that is, where we made appearances in Texas. Nobody · 

should be misled that I alone chose the cities and the time and 

place because, believe me, Mr. Johnson chooses those tim~s and 

pl aces. And only in a few instances will some of us take the 

liberty of changing without checking with him. You have to make 

decisions sometimes. But for the most part, you make your offers 

and somebody checks it with him. Instinctively the candidate knows · 

best, believe me. You'd bett er check him. Well, I worked over 

t here, and I didn't receive any ~ay on it, didn't want it, because 

r wanted to make my contribution, first, to Mr. Johnson and then my 

party, or vice versa, in any order you want to take it. 

When it was all over with, Mr. Johnson remembered · it and called 

on me personall y t o thank ~e . It wasn't long after the election that 

I got ma rried. It was a small family wedding, just ten or t welve 

people, my famil y and Beryl 1 s f ami ly who came down for the wedding, 

just a handful . And, bl ess you , in walked the President of the 

United States and Mrs. Johnson "uninvited" to shake hands and to 

sit on the family front pew of the Fi rs t Methodi st Church . And 

they went out to our reception at Wa lter and Frances Benson's, 

Beryl's sister. He was t he onl y non-family member there. Well, 

1 was intensely imp ressed and proud because we weren't trying to 

keep him from coming, or anybody else, but it was a family wedding. 

But that shows you now, though he was a busy man and he was ·the 

vi ce pres ident, he al ways remembered his friends. In this case I had 

pitched in and helped for a couple of months hard, did all I could on 

t he elect ion, just to do it as a contribution of my own. He wouldn't 
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let it rest at that, he wanted to tell me how much he appreciated it. 

As we left the church, he shook hands with me and slipped me a ~ check 

for $1000.00 for services! I could tell you stories on end of just 

that kind of response. 

When they'd have people in to the Ranch, when he'd have down 

·Senator Russell or any of the senators whom he loved and respected, 

and he had them down all the time, usually he'd have some of us 

come up from Austin if we could, and join him. And quite often · 

I was included in those numbers. So I kept in touch, just as a 

friend at that point, though I was with the Employment Commission. 

And that lasted for nearly three years until I made this fateful 

decision to run myself for Congress. 

F: Let's talk about how J. J. Jake Pickle became a politician. 

P: You mean a candidate for Congress? 

F: A candidate. 

P: r was the employer representative on the Texas Employment Commission 

and was enjoying my work very much. I gave myself wholeheartedly 

to it and worked long hours and felt like I was making a contribu­ · 

tion. I was happy with my work. The TEC group there in the TEC 

Building were a great organization, and I felt that as a team we 

were probably as close a group of friends as I ever had, so I 

wasn't looking for something else. I was very happy and very proud 

to be working with that group. 

When it was announced, however, that Mr. Thornberry was going 

to be appointed federal judge, of course speculation became rampant 

about who was going to run. Some people began to get speculated on 

real early. One of those on the Democrati c side was Jack Ritter, who 

had called me about it, and I told him that I thought he'd make a 
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good candidate and that he ought to give it serious consideration. 

F: 	 Did Charlie Herring ever talk to you about it? 

P: 	 Yes, I talked to Charlie Herring, ?and I talked to Gene Fondren, I don't 

know how the rumor got started, but I think [TEC] Commissioner J. E. 

Lyles, Ed Lyles, probably began to tell some people around town and 

leaked to the paper that I ought to be a candidate. Ed and I had 

worked together at the commission and liked each other very much. 

So I think Ed probably leaked it out as much as anybody. It got 

into print. Then you're automatically in the position of saying, 

11 Yes, I will , 11 or that 11 1 won 1 t. 11 

I don't know what kind of brought me to the decision. I had 

worked the Tenth District as an aide to Mr. Johnson for years and 

years in one way or another, as eith~r an NYA employee or with the · . .,,.,.. 

state committee. So I knew the Democratic leaders and some of the 

leaders in the towns and knew them for fifteen or twenty years, kne~" 

them well. I had worked with them . Usually when Mr. Johnson wanted 

to get someth ing do ne, or a crowd or a barbecue or something pro­

moting the distri ct , he'd call me, among others , but primarily me, 

and I'd get it attended to. So I knew that I had friends and 

I had connections out in the district. · And I thought maybe I could 

be a good candidate. But, you see, when you become associated with 

the State Democratic [Executive] Committee and you head up the 

organizational work that decides who is . going to be delegates and 

who's going to serve as party officers and who gets thrown out of 

the convention and who gets attacked or who gets concentrated on, 
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then you get to be a ~'hatchet man." I got to be a hatchet man; that 


is, r got termed as the man who was the fellow calling the signals, 


and who was really dotng the work. Well, I'll admit to some 

forcefulness in som~ of those actions because if you've got a job to do 

and your b9ss man the Governor says, "Let's do this," you do it! And you 

don't do it in a pussyfooting manner. You get it done. So I always 


felt that I was doing what I was supposed to be doing. In the process 


though I got labeled as hatchet man. 


You might remember, I don't know whether I told you, but in 


one of the campaigns I was so cut up that I was trying to join hands 


with the Democratic National Committee to put on a fund-raising 


drive in Texas. It was called 11 Dol1ars for Democrats," the theory 


being that if one dollar was paid by every person, then everybody 


could put it in the big pot, and the big corporations wouldn't :·iave 


to carry the load. We're still having problems, incidentally, · 


about how to finance campa igns. But that was ·an idea advanced back 


. in about 1958. So I told them I 'd hel p on it. And I tried my 

best tq get liberals, conservatives, labor, management, all 

together and say, "Now, 1et' s go in. We' 11 take 20 per cent, the 

national committee will take so much, the district will take so 

much, and we'll split it any way you want to. 11 I tried to sell 

the so-ca 11 ed 1ibera1 s or the Democra ts :·.of Texas. They woul dn 1 t 

have any part of it. I began to hold meetings around through our 

committees and tried sincerely to advance the idea. They started 


a little slogan. I think Alex Oickey of Denton probably started it. 
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Bu t t hey started a slogan that said, "Dollars for Democrats, but 

not a Nickel for Pickle." 

F: Right. 

· P: A~d I was given that image. Three years on the commission! That 

was one reason I took the job with the Texas Employment Commission 

because I felt like that I was becoming more controversial than 

the candidate. So as a consequence-­

F: You wanted to get a low profile for a while, didntt you? 

P: Yes. I ought to get out of the controversy. So that's one of the 

ma in reasons why I went over to the Emp1oyment Cammi ss ion .· I hes i ­

tated for some time when Governor Daniel offered the TEC job to me, 

wonderin g i f it was the thin g for me to do. But I was glad later 

of co urse that I di d go. Bu t because of that previous service with 

the state commit t ee , I had received a lot of scars. And some people 

felt that I was so cut up that I couldn't be elected. I had some 

people willing t o work hard for me, but some said I was too cut up 

because of other campaigns, not mine . But I had that image. And 

there was a cert ain amount of fact to that. 

I ta l ked to t he then-Vice Pres i dent and he did not give me 

any pa rt icular encouragement - -I mi ght say less than encouragement-­ · 

to run. 

f: He didn't offer to help. 

P: The public will think that I was his candidate, and, believe me, 

th.at i s not the fact. I ta1 ked to Congressman Thornberry, who was 

my very close and dear fri en d and who I had visited with on a 

personal basi s probably mo re when he came to Austin than anybody 
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else. We just loved to get together and visit and talk, play 

Pitch, and have a relaxing time. I remember Congressman Thornberry 

to1 d me, "Now 1et me te11 you something abo~t this job. 

There are a lot o~ people that think there's a lot of glamour to it, 

but you remember, this is damned tough." And he'd repeat it and 

use a little more colorful language. He says, "It's a mean job, 

and the fun of being a congressman is a thing of the past. Every­

thing that is going to be done from now on, you've got to choo~e 

sides, you've got to choose friends, you're going to be publicized, 

and it's going to be difficult. So don't think you're walking 

into a pleasant thing. It's a big challenge, a big opportunity, 

but it's damned tough. 11 .l\nd I can still hear him bellovling that out 

to me on the phone to impress me . . But I wasn't listening to it 

really because by then I had had a lot of people call me 

thinking I ought to run. 

I think one of the things that ma de me run was they had a poll 

and it showed that I didn't have much acceptance in a race 

for ~ongress; I had a mightly low acceptance. Others at that 

point, Senator Herring and I guess Jack Ritter and others had a 

higher standing than I would have received. So I had to decide 

whether I wanted to run or not and how bad~ 

I talked to the Vice President and his people, and they did 

not give me any encouragement because they thought maybe I was too cut 

up, politically. I think that fact bristled me more than . any other 

thing. They didn't say, "Don't do it; it would be a mistake." 
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But "they" would tell somebody else that maybe they ought to tell 

me that I was pretty cut up. I don't know whether that meant they 

wanted to support somebody else or .they thought I couldn't make it, 

but they were kindly saying they didn't know whether I'd have a 

chance. I know M·r. Johnson wanted me persona11 y, but he kept trying 

to decide if r could win. It made me mad to be counted out on the 

basis of scars that I might have picked up in other campaigns. And 

I think that was the one thing that encouraged me to go ahead and 

to get into this race. 

Now I did talk to Senator Herring and I did talk to Gene Fondren, 

who was a member of the state legislature at the time. And I offered 

to Fondren, beca use it has been rumored that he might run, that I- ­

F: 	 Gene is from where? 

P: 	 Taylor. I, in effect, said to Fondren, 11 If you're going to be a 

candidate, I don't think I'd give any further consideration to it. 11 

Fondren said, 11 No, I'm not a candidate, and if I'm not a candidate, 

I'd support you. 11 Fondren and I had an understanding about the 

race. I also talked to Senator Herring to see if he was going 

to run because I didn't want to be challenging Charlie Herring 

who was my friend and who would have made a strong candidate. But 

when Herring said he would not be a candidate~ wasn't going to 

run. He had a good law practice just starting for the first time, 

and he didn't want to break that up. The salary then wasn't much-­

I think $18,000. Herring was making better than that, and so he 

didn't want to be a candiate. So when Herring and Fondren 
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said they didn't want to, and when some of Mr. Johnson's friends 

were saying, 11 t~ell, I believe you're just too cut up:i" that's 

when I about decided that I was going to be a candidate. 

Now I don't want to leave the impression that Mr. Johnson 

wasn't for it, because~ though he m~y have felt that Ritter 

would have been a young, energetic campaigner and a good congress­

man, I think he also felt that he had years of friendship ~nd 

dedication and would really want to help me any way that he could. 

Until the issue was settled of who was going to be the 

nominee in the runoff, either me or Ritter as against Dobbs-­

F: 	 As far as you know he never took a part in any primary, did he? 

P: 	 No, I don't think he tried to get in openly. I'm just sure he 

passed t he word to a lot of people up and down the road that Jake 

Pickle was his f riend. He didn't have to. Everybody accepted that 

becaus e th ey just assumed , I gu ess, that I was his candidate. That 

was not so , because he pl ayed it rat her impartially and I'm sure 

though helped as much as he could and as he could. 

1l\n i nteres ting story t hat took place, as I recall it, President 

Kennedy came to El Paso in September for a Democratic meeting. 

And Mr. Johnson was t here as the vice president. At that time it 

had already been announced that Mr. Thornberry was going to retire 

and was going to be appointed a judge. So the speculation was 

around of who would run. One evening, just before the banquet 

took place, Mr. Johnson was going down to the banquet hall. Too 

many people got stuck in the elevator, and the elevator gradually 
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sunk down toward the basement and got lodged, and they couldn't get 

them out and couldn't get them up either way. It was just stuck. 

And while he was talking in the elevator, was visiting with John 

Connally. He had a little conversation in an elevator with fifteen 

or twenty people, and they were there for thirty minutes or an 

. hour, however long it took, and so he naturally had a conversation 

back and forth. And you talk rather freely in a small group, and 

you're just talking and jostling. It happened that a reporter was 

on the elevator, and he was listening to it. He couldn't hear 

everything, but he heard enough to say that it was rumored and it 

was dtscussed on the elevator by Mr. Johnson and Mr. Connally that 

11 Merrill 11 Connally ought to run, but that his wife thought it might 

not be all right, so 11 Merrill 11 wasn't too happy about it . . You'd 

have to encourage Merrill as a candidate. 

And the next day in the paper, the question mark on the head­

1 ine was: !!Johnson to Campaign for Connally 1 s Brother?" And that 

brought up all kinds of question marks because this reporter was 

quot~ng what he heard on the el evator, and the speculation was 

why would Johnson be trying to support Merrill Connally in the 

first place. Merrill Connally lived in another congressional 

district in Floresville. Merrill Connally was then a county judge. 

They figured how could Merri 11 be in there. · Said, "We11 , he's 

going to come up here and run. Maybe somebody's going to resign. 11 
· 

And they speculated all kinds of things about how 11 Merrill 11 

Connally could be convinced that he ought to run. 
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That wasn't what Mr. Johnson was saying. What he was actually 

saying was thathe really thought that Jake would be a good congress­

man if Beryl would be for it. Beryl happens to be my wife. We hadn't 

· been married very long, and nobody in publicTife was thinking · 

who was Beryl , and this reporter thought he said ·"Merrill . " . So for 

two days the speculation was rampant that Johnson was trying to push 

Connally's brother Merrill into the congressional race. The Austin 

paper was full of it. 

I knew what had been said and who they were for. The local 


paper called me and asked me for a comment. And I thought my 


reaction ought to be a forceful one to show, one~ independence, and 


secondly, that I wasn't cut up too much either! I was going to 


prove my point. So I gave the Austin American a quote, I 


think r gave it to Dave Shanks . But at any rate I said, "I 


haven't made up my mind. I th "nk I 1 m going to run. But when I 


do, I'll announce it to the public so everybody wi 11 know. I won't 


make my announcement from a falling elevator. I'm not a kingmaker, 


nor have anything to do with kingmakers. 11 


Mr. Johnson exploded. He nearl y died when he read that 


because. he thought I was demagogui ng a 1 ittl e bit, you know, · 


because he was trying to, I think, be helpful, and felt he was. 


But here I was publicly taking him to task. · 


When John Connally read that in the paper, that I was quoted 


saying I wasn't going to make my announcement from a falling 


elevator, he was in Houston. I'm told that he fell back on 
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the bed and laughed and grabbed his sides and laughed and hit the 

wall, and thought that was the funniest thing that ever was. 

The public doesn't know this; that the real _personality 

of that little episode was my wife Beryl, and the issue was whether 

we could convince her; that she wasn't for it and you had to work 

on her and not Merrill. And I'll bet dozens of times since then, 

Mr. Johnson has said, "Now, Jake will always tell you the truth. 

Every now and then he'll demagogue. If you just bring up the 

subject about an e 1 eva tor, he 1 ll demagogue on you there. 11 And 

he'll wax off in one of his stories . 

. F: I imagine Merrill was mystified. 

P: He was totally confused and didn't know how to answer it, of 

course . 

. F: You and Jack Ritter were not personally obnoxious to each other? 

P: Not at all. 

F: You were acquainta nces anyhow. 

P: Jack's daddy and I have been go od friends for many, many years, frater­

nity .brothers. I wasn't against Ritter, and I had really told Ritter 

that he would be a good candidate . . And he was a good candidate. So it 

wasn•t a matter of personal oppo~ition to him. But I felt that a man 

etther has to decide to either fish ·or .cut bait ·sometime if he ever 

ever wants to get into a race. And I felt' that if I ever· wanted to do 

anything like tha~, this was my chance. If I made it, we11 and 

good. If I didn't, then I'd go on about my business and I wouldn't 

have any regrets. Because usually in the political business, the 
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brass ring comes around once. You grab it or you miss it. Very 

seldom in the political world does it float around a second time 

for you. So if you have a desire to do it or think you can serve, 

. you've got to offer yourself and then get with it. If you make it, 

fine; if you don't,' then you have to acceptit And you've got it 

out of your system a little bit. The bug bites, and it's a big 

bite when it does. 

F: Okay. Now you and Jack ran a close race. You won the primary. 

That puts y-0u in against Dobbs . 

P: Well , it wasn't a primary. It was a special election. It was Ritter, 

Dobbs and myself. 

F: It was close though between you and Jack. Dobbs had the Republican 

vote se~ved up. 

P: Yes, it was close between all three of us. I led the ticket, Dobbs 

was second, and Ritter was third. Therefore, I went into the runoff 

with Jim Dobbs rather than Rit t er. Ritter came in third. But there . 

were about fifteen-hundred votes sepa rating the three candidates; 

I suppose I was about fifteen- hund red votes ahead of Dobbs, and 

Dobbs was about fifteen-hundred votes ahead of Ritter. In a special 

election that was a fairly close race. We all had put on good cam­

paigns, and that put me then into a runoff with Dobbs. 

F: And it makes a cl ear-cut issue of a Republican versus Democrat for 

the first time. · 

P: Republican versus Democrat, although it was a special election, and 

you didn 1 t run with party labels. You just ran. You had to adver­

tise it as such, but people knew. 
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Now, you've got to remember in those days the Republican 

conservatism had a great surge to it. . If not Birchism, 

it was close to it. They were against government. Bruce Alger and 

his group, the state organization was strongly organized on the 

conservative lines. They were going to stop a lot of this spending 

and just change the whole direction of government. 

F: 	 Kennedy by this time had picked up a certain disaffection in the 

country. 

P: 	 That is true. He certainly did. And it was questionable how much 

Kennedy could help with a man. They were trying to shore up 

their own races, and that was the very thing that brought President 

Kennedy to Texas. But the election for the congressional seat 

occurred in the middle of that visit to Dallas and the President's 

assassination. I had received the highest votes and was facing a 

:r:unof-f approximately thirty-five days later with Dobbs. About . 

two weeks after that or ten days after the first election, the 

assassi nat ion occurred. Then we had a three weeks period , I 

suppose, between that and the runoff between Dobbs and me. 

The assassination and the clear delineation of Democrat and 

Republican and particularly with Mr. Johnson coming in as president 

and being from this congressional district sealed Mr. Dobbs' 

campaign. I suppose after the election, if neither one of us had 

done any campaigning, we'd have been just as well off because 

people just almost froze in their position then. We did h~ve · 

sort of a moratorium fora while, and then resumed for about two 
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zing at that point. 

F: 	 Is it worthwhi le when I come 

as a line of questioning, to 

to run for governor? . 
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But the Dobbs candidacy had lost its 

back--I think we're hitting the end-­

talk about John Connally's decision 

P: 	 Yes. I can tell you, I think, a good deal about that. · And if you 

wish, I'd be happy to visit with you also about some of my either 

associations or experiences with Mr. Johnson as president. He was 

very interested in me personally and gave me so much attention that 

I've often felt sometime when I didn't vote exactly the way he wanted 

to, I had the greatest case of remorse. My wife always used to fuss 

with me. I'd go home at night, and I'd walk the floor, and I 

woul dn 't sl eep good, and she'd sometimes be unhappy because I felt 

so bad when I didn' t vote t hat way. But he was al ways personally 

interested. 

In that special elect ion, after he had become president and 

he had been sworn in, Mr. Jo hn son woul d call me from the Whi t e 

House. And quite often ei ther earl y mo rning or i n l ate eveni ng, 

he'd put in a call. Now at that time I had my home on Cherry Lane. 

f'd get up to try to get organized to get going, and here would be 

the President of t he United States calling. He would talk at length, 

either in the morn in g or at night, maybe thirty or forty minutes. 

Now the Presi dent of the United States tal ks to you about all kinds 

of th ings. 
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F: There goes that schedule. 

P: I 1 d get my daughter 1ate to schoo1 . My daughter, Peggy, b1ess her, 

never could understand why the phone always rang early or late when 

she and I were trying to do . something. I think she developed sort 

of a distaste for the political life. But I couldn't explain to her 

or make her understand that it was the President of the United States. 

It was Mr. Johnson to her, and mainly she was going to be late for 

school. Invariably I'd get her late to school because I'd be talk­

ing an hour with the President of the United States, and she didn't 

understand that. 

But I've thought back on it many times. Here's a man with all 

the worries of the world just come into the presidency and would 

call me to talk about my campaign, and what I ought to be doing, 

and things we ought to be doing, and things to plan for, and just 

trying to be helpful. So you remember those things as the days 

pass by. You remember how much concern he really did have. 

F: Good. 

[End of Tape 1 of l and Interview IV] 
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given to the United States by the terms of this instrument. Thereafter, 

the copyright in both the transcripts and tape recordings shall pass to 

the United States government. During my lifeti·me, researchers may 

publish brief 11 fair usen quotations from the transcripts and tape 

record~ngs without nzy .express consent in each case. 

(4) Copies of the transcripts and tape recordings may be provided 

by the Library to researchers upon request. 


- . ~-A{l/zz~

Archivist of the UnitecistateS 

(G~_ · 1... ' I 1J_!/ J/:'----___ 
Date ~ 




